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  لوحدة  الإدارة و الدعم الإقليمي لبرنامج التراث الأوروبي المتوسطي

  ٢٠٠٦ نيسان ٥

 الجمهورية العربية السورية/ دمشق 

 
اجتماع بمبنى بعثة   نظمت وحدة الإدارة و الدعم الإقليمي لبرنامج التراث الأوروبي المتوسطي           

 ممثـل  عـن      ٣١شارك فيه   . ٢٠٠٦من نيسان   المفوضية الأوروبية في سورية في الخامس       

 الجمعيات الأهليـة    مؤسساتالمؤسسات الحكومية و غير الحكومية و ممثلين عن الجامعات و           

تم عقد اجتماع ثنائي فـي اليـوم        . قطاع التراث الثقافي   احتياجات المجتمع السوري في      لبحث

ووحدة الإدارة و الدعم الإقليمـي      التالي مع المديرية العامة للآثار و المتاحف ووزارة الثقافة          

 .بهدف شرح المزيد من التفاصيل لبعض المواضيع التي تم طرحها في الاجتماع

الهيكـل  و,الهيكـل المؤسسـاتي   , الموارد البشـرية    :  محاور و هي   ثلاثةتركز الحوار على    

لأولى حيث  كان الحوار مثمراً و غنياً لجميع المشاركين فالعديد منهم يلتقون للمرة ا           . التشريعي

 -يو قد افتتح السيد فرانك هيسـك      . تسنت لهم الفرصة لتبادل الآراء حول هذه القضية الهامة          

 .رئيس بعثة المفوضية الأوروبية في دمشق ورشة العمل

 بدراسة مسبقة لبعض الوثائق المقدمة مـن المديريـة          وحدة الإدارة و الدعم الإقليمي    لقد قامت   

 و من الجدير بالذكر        . لفهم احتياجات سورية في هذا القطاع      العامة للآثار و المتاحف وذلك    

 هي البلد المتوسطي الوحيـد المشـارك        ٢٠٠٦-٢٠٠٥أن سورية وفقاً للبرنامج الوطني لعام       

 . مليون يورو في منطقة التراث الثقافي١٠بحصة 

 :الموارد البشرية. ١
رية تتجه باتجـاه الدراسـة و       يجب أن يأخذ التدريب منحى عملي و تطبيقي لأن الندوات النظ          

في هذا الخصوص فإن التدريب هام لكنه لا يشمل على مجمل مساعدات الاتحاد             . ليس التطبيق 

هذه المسألة يجب أخذها بعين الاعتبار حيث أن المسـاعدة الأولـى            .الأوروبي في هذا القطاع   

 مليون  ٢ بـ   ٢٠٠٤لبعثة المفوضية الأوروبية التي تمول برنامج التدريب قد اكتملت في عام            

 .يورو

 .كما تم التأكيد على أهمية تنفيذ مشاريع رائدة وليس فقط الاعتماد على الدراسات الصرفة

 



 :التدريب ١,١
 .و هذا يحتاج إلى تحليل" خطة رائدة للموارد البشرية"تطوير  إلى هناك حاجة

ا العديد مـن الـدورات      هذه الوثيقة الشاملة هامة كالمتبرعين الدوليين و الوكالات الذين طبقو         

 .التدريبية في سورية لوقت طويل

 على  ٢٠٠٠ موظف من المديرية العامة للآثار و المتاحف منذ عام           ٥٠تم تدريب   , حتى الآن   

 UNESCO, ICCROM, Ecole de Chaillot , EC(CHTP)مستويات مختلفة من قبل 

 .المتاحفإدارة المواقع و الحفاظ عليها و إدارة : في القطاعات التالية

 في مرحلة التدريب المستمر في الخمـس سـنوات           الداخلين  يقدر العدد المستقبلي للأشخاص   

إن هذا التقدير على أية حال مقتصر على حاجة المديريـة العامـة              .  شخص ٥٠٠القادمة بـ   

للآثار و المتاحف و علينا أيضاً الأخذ بعين الاعتبار حاجات فريق العمل الذي يتعامـل مـع                 

و الحاجـة لتطـوير     ) و السلطات المحليـة    السياحة: مثلاً( الثقافي في وزارات أخرى    التراث

 .القطاع الخاص 

المديريـة العامـة للآثـار و       ( الطـاقم الحكـومي   : الفئة المستهدفة للتدريب المتوقـع هـي      

إن .بالإضافة إلى مشاركين من القطاع الخـاص       )السلطات المحلية   , وزارة السياحة   ,المتاحف

اع الخاص ضروري لأن أداء المقاولين الفرعيين المحليين ضعيف و دون المعـايير             دعم القط 

لقد أكدت المديرية العامة للآثار و المتاحف على الصعوبة فـي اختيـار المقـاولين               : الدولية

 .المؤهلين للتنفيذ في موضوع الحفاظ و الترميم

و من الممكـن      ة ضعيف مهني و مستويات التدريب ال    تالتدريب السوري المقدم في الجامعا    إن  

أن يتم دعمه من خلال إنشاء مركز دراسة تدريب وطني أو تطوير للمنهـاج الدراسـي فـي                  

على الحكومة السـورية أن     ,على سبيل المثال    ). البعث,تشرين  ,حلب,دمشق( الجامعات الأربع 

 .في وزارة التعليم العاليهذا الاقتراح ب تعمل

ديرية العامة للآثار و المتاحف أن تركز على التدريب الـذي           فعلى الم ,و للسبب المذكور آنفاً     

 .تقدمه المنظمات الدولية

أن تأخـذ بعـين     ) على سبيل المثال  –الحقوق  (فعلى الجامعات الأخرى     ,و بالإضافة إلى ذلك     

 . المواد الأكاديميةفيالاعتبار أهمية إدخال التراث الثقافي 

أكثر فعالية منه في أوروبا إلا أنه يجب الاسـتفادة          يظهر تطبيق الدورات التدريبية في سورية       

و في كلا الحـالتين فالتـدريب       .من المعدات التكنولوجية غير المتوفرة على المستوى المحلي       

 يكون مقتصراً على فريق العمل في  الوزارات الموجودة في دمشق بل يجـب أن                 لا يجب أن 

 .ريةيكون متوفراً لكل الأشخاص المهتمين في كل أنحاء سو



التزايد في إعطاء التدريب يجب أن يكون مصحوباً بتزايد في الطلب و يجب أن يشمل القطاع                

إن رواتـب الحكومـة     ).٢انظر أيضاً إلى الهيكل التشريعي في الفصـل         (العام و الخاص معاً   

ه ليس من الممكن أن تزداد في المستقبل القريب و لا يوجـد             نمنخفضة جداً و على الأرجح أ     

للاحتفـاظ بالأشـخاص    .........) ,غير محـدد  وقت  ,ازدياد في المسؤوليات  (مالي  حافز غير   

 .المتدربين في مواقعهم

تأتي هذه الدوافع كحاجة ملحة أو علينا تشجيع الاستعانة بأشخاص من الخـارج فـي               , من هنا 

 .القطاع الخاص

ن في نشاطات   من خلال إدخال أشخاص سوريي    " غير المباشر " و تم الإشارة إلى فوائد التدريب     

بعثات الآثار الأجنبيـة أو فـي مشـاريع المفوضـية الأوروبيـة الإقليميـة مثـل التـراث                 

كما تم الإشارة إلى أهمية إنشاء شبكات من الخبراء على المستوى المحلي و             . الأورومتوسطي

 .الدولي على أساس متواتر

 : على مستوى الجامعات١,١,١
 :الفئات المستهدفة

المديرية العامة للآثـار و      ( الحكومية من قطاعات مختلفة    سساتالمؤفريق العمل في     -

مثل أمنـاء المتـاحف و مـدراء المواقـع و المعمـاريين و              ....) ,السياحة,المتاحف

 .....,المهندسين

مدراء الشركات الخاصة المتعاملين بالتنفيذ و الحفاظ و الترميم و النشاطات المتعلقـة              -

 .بها

 ).مستشارين في السياحة-محامين-نآثاريي-مهندسين-معماريين( شبان لديهم الخبرة -

 :مواضيع التدريب

 ).مع وزارتي الثقافة و السياحة( إدارة المواقع الأثرية -

 .)يضمن الظروف الخارجية و التسهيلات للسائح( الحفاظ على المواقع و الآثار -

 .معماري للأوابد/تحليل تاريخي  -

 .تقنية الحفاظ  -

 .توثيق المواقع الأثرية -

 .إجراءات الحفاظ/ ارة المتاحف إد -

 .تأهيل هيكلي للمباني -
, الزراعـة ,التـراث الثقـافي   (خطة إقليمية آخذة بعين الاعتبار كل المصادر المحلية          -

 ....).الصناعة,السياحة



آخذين بعين الاعتبـار الخبـرات الموجـودة لمشـاريع المفوضـية         ( السياحة الثقافية  -

 ).الأوروبية الأخرى في المنطقة

 ...).,دليل السياحة الثقافية,تطوير مراكز المعلومات (ط السياحي التخطي -

مجهـزة  اليجب أن تتم الدورات التدريبية من خلال إنشاء أو تطوير عمل مخابر الحفـاظ               

فإن المختبرات الموجودة حتى الآن أصغر من الحجم العادي و غيـر مجهـزة              . بالمعدات

 .للآثار و المتاحفبالمعدات في الجامعات و في المديرية العامة 

 Tempus ,Erasmusفهناك العديد من البرامج الممولة من البعثة الأوروبيـة مثـل   

Mundus يجب أن يشارك فيها الجانب السوري  . 

 : التدريب المهني١,١,٢
 :الفئات المستهدفة

 ...).,أمناء متاحف,أدلاء( العاملين في المؤسسات الحكومية في قطاعات مختلفة مثل -

 ...).,النجارين,قاطعي الأحجار,حرفيين’مرممين( التقنيين/الحرفيين -

 .الأدلاء السياحيين -

 :  مواضيع التدريب

 .إدارة حدث في المواقع الأثرية و تواصل المتاحف -

 .المعارض -

 .إنارة المواقع التراثية -

 ).بعدة لغات( رفع مستوى الأدلاء السياحيين  -

 .إنتاج أعمال يدوية جديدة و رفع مستواها -

 خلق تواصل بين المرممين و حرف التراث التقليدي مع الحفاظ المعمـاري   -

 ...).,الأحجار,موزاييك,سيراميك,رسم جداري,فريسكو(

 :  وعي المجتمعات و السلطات المحلية١,٢
لمحلية في تطوير المواقع و مشـاركتهم        المجتمعات ا  ربطتم التركيز على أهمية إعلام و       

 .ة على مستويات مختلفةلفوائد الاقتصادية و الماليل

في الحقيقة إن المجتمعات المحلية لا ترحب بأحداث التراث الثقافي و ليس لديها الـوعي               

لذا يجب استشارتهم   .  فيها ةعن الفوائد الممكنة للاستثمارات الحاصلة في المناطق الموجود       

 يـزداد   يجـب أن  . مسبقاً ليكونوا معنيين بشكل كامل في تخطيط الموقع و عملية الإدارة          

 .الوعي فيما يتعلق بالحاجات و المشاريع 



 المجتمعات و السلطات المحلية إدراك أهمية التطوير المتجانس للمنـاطق المحيطـة             على

لغـة  " الحاجة لتعريـف و تطـوير     ( بمواقع التراث الثقافية لكي تمنع وقوع أخطاء أخرى       

 ).على سبيل المثال" مشتركة

برنـامج  يجـب أن يتضـمن      :  الخطوات الهامة التالية     لنكون عمليين فقد تم الإشارة إلى     

تشجيع إدخال المجتمعات المحليـة فـي       ,التراث الثقافي   بوعي  لالمدرسة الابتدائية منهاج ل   

يجب أن تكون المجتمعات المحلية معنية في إدارة        ,المرحلة المبكرة من تصميم المشروع      

 . الفوائد الاقتصادية و المالية فيالمشروع و أن تشارك

 و الفوائد الاقتصـادية   " الثقافة"ليس من الغريب عدم مشاركة السلطات المحلية حتى الآن            

فنـدق   (عقار لتطوير الفائدة كونت, في بعض الأحيان    .كخطوة أولى  تجاه التراث الثقافي       

 مـع    التطـوير  ضـم   حفاظ على التراث الثقافي و      لل أقوى ) أمام مسرح روماني   م نجو ٥

 .التراث الثقافي

 :أصحاب القرار/ الوعي لدى صناع القرار١,٣
على الموظفين الحكوميين أن يكون لديهم الوعي بأهمية التراث الثقافي في البلد و الحاجة              

 . مؤكدةقإلى تطوير المناطق المحيطة بالمواقع التاريخية بطر

مدراء الآثـار و مـدراء الـوزارات        (يجب أن يكون تبادل الخبرات على مستوى المدراء       

في مجال تحديد   ,على سبيل المثال  (على نطاق إقليمي    ) نية مثل السياحة و البنى التحتية     المع

 أي نظام معلومات جغرافي فقـد تـم     GISقانوني جغرافي للمواقع الأثرية باستخدام تقنية       

, و الممارسات الجيدة لشركة القطاع العام و الخاص في المغرب         , تطبيقه بنجاح في مصر     

رية الآثار و المتاحف مع السلطات الأخرى في التخطـيط للمنـاطق            و دور التعاون لمدي   

...) ,الحمايـة ,التـرميم ( لن يفضي الإلحاح على المواضيع التقنية     ,في الحقيقة   ). التاريخية

 .دون تحرر المستوى الوظيفي إلى النتائج المرجوة

 :الهيكل التشريعي. ٢
الثقافي مستوحى من طريقة الإجبار     الي لحماية التراث    حإن طريقة فهم القانون السوري ال     

 على القانون الموجود حاليا أن يعرف       .وجهةأكثر من إعطاء إرشادات مع تطوير فلسفة م       

و في عدة حالات تبدو سياسات التراث الثقـافي و           . توازن بين الحماية و التطوير المحلي     

 .غير ممكن تطبيقهاالتطوير 

هذا يتطلب أيضاً حاجـة إلـى       .لى أنظمة تطبيقية  إن القانون الموجود للآثار عام و يفتقر إ       

 إمكانيـة الاسـتعانة      إلـى  الإشارة خلال المناقشة    لقد تم   . إشراف صحيح لتطبيق القانون   



الخارجية لتطبيق بعض مسؤوليات المديرية العامة للآثار و المتاحف للقطاعات الخاصة و            

  .ر ناضجة حتى الآن لا تزال التوقعات المجردة غيوالجمعيات الأهلية 

 :الوضع المعاشي للموارد البشرية ٢,١
 في القطاع الحكومي للتراث الثقـافي منخفضـة و          جورلمكافآت و الأ  في الوقت الحاضر ا   

  مـن خـلال     تطـوير اللهذا فإن  آليـة      . ليس من المتوقع أن تزداد في المستقبل القريب       

 ل خلق فرص عمل   ة في مجا  دلقطاع الخاص يمكن أن تعطي وجهات نظر جدي       باستعانة  الا

 . قانون جديدروعيجب أن يتم وضع مسودة لمش, في هذا الإطار. كبيرة

 :لتراث الثقافي الوعي بازديادلا الهيكل التشريعي ٢,٢
لقد . يحتاج قانون الآثار الحالي إلى تحسين و إلى نشر ازدياد الوعي بين الشركاء المعنيين             

تطبيـق بعـض    ل عدةر المعرفة حول قا   عبر الكثير من المشاركين في الاجتماع عن افتقا       

لا يزال استخدام عروض القطاع الخاص للقطاع المشترك للتـراث  ,و حتى الآن   . القوانين

 .الثقافي في مرحلة ابتدائية

 : الهيكل التشريعي لإدارة أفضل للتراث الثقافي٢,٣

 ـ(.لقد تم الإشارة إلى فرض تحديد جغرافي قانوني للمواقع التراثية في البلد            وق ملكيـة   حق

 ).مسح الأراضي,الفحص, الأراضي

و هنـاك  . لا يزال التشريع الحالي على مستوى الشراكة بين القطاع العام و الخاص ساكناً    

 .حالياً مسودة لقانون سيأخذ بعين الاعتبار المواقع التراثية

اصـة   وفقاً لهذه الوثيقة فالعائدات المتوقعة على سبيل المثال التي تنتج عـن الفائـدة الخ              

 : لمتحف من معرض سيتم التشارك بها على الشكل التالي

 .وجللمر% ٢٥,للموقع% ٢٥,للمديرية العامة للآثار و المتاحف % ٥٠

لا يزال هناك بعض الارتباك في      . لا يوجد مبادرة مالية من المالك في النشاطات الترميمية        

قـوانين  بـين   تنـاقض   اللى  و للتغلب ع  .القانون بين مفاهيم الترميم و التجديد و الإصلاح       

ة الملكية على   درفي حالة مصا  (المديرية العامة للآثار و المتاحف و قوانين قطاع السياحة          

 .يظهر التعاون و التنسيق ضروري لتحسين الهيكل التشريعي) سبيل المثال

يجب توسيع المنطقة العازلة المحيطة بالمواقع التراثية الثقافية و تشجيع تطوير المنـاطق             

 .محيطة بهاال

 

 

 



 :الهيكل المؤسساتي. ٣
فـي تنسـيق و تخطـيط       على المديرية العامة للآثار و المتاحف أن تلعب دوراً جوهرياً           

 .لنشاطات مع المؤسسات الحكومية الأخرى

لا يوجد لدى المديرية العامة للآثار و المتاحف حتى الآن على سبيل المثال سلطة واضحة               

هي صاحبة الكلمة الأخيرة    ) المحافظات( فالسلطات المحلية   للتنسيق مع السلطات المحلية     

 وعيـاً تراثيـاً ثقافيـاً       دائماًهذا يعني أنهم لا يظهرون      .  المواضيع التخطيطية للأرض   في

أن هذا الموضوع يتطلـب عمليـة       , كما أشرنا سابقاً في قسم الموارد البشرية      .  ضرورياً

     فعال عمل المديريـة العامـة للآثـار و          كن بشكل وعي متطورة للحكومة المحلية التي تم 

 .المتاحف على المستويات المحلية

يجب إدخال مراكز التدريب و الجامعات في مواضيع مختلفة للتراث الثقافي مـن خـلال               

 .إعطاء دورات محلية

 الهيكل المؤسساتي من أجل تنسيق أفضل بين الـوزارات و السـلطات             ٣,١

 :المحلية
. تنسيق بين مشاركين مختلفين معنيين بإدارة التراث الثقافي       لا شك بضرورة وجود آلية لل     

وزارة التعليم العالي   ,وزارة الحكومة المحلية  ,وزارة السياحة   , و خاصة بين وزارة الثقافة      

تكمـن  .  الجامعـات   بين وزارة الثقافة و    وكذلك. السلطات المحلية و المجتمعات المحلية    , 

في هذا الموضوع فقد تبـين       .  الثقافة المحلية  لتنسيق عند تصميم خطط تطوير    الضرورة ل 

لـيس  ) جمعيات أهلية (من خلال خبرات سابقة في هذا المجال أن  إدخال منظمات مدنية             

 .اتطلبمتلوقت و ال لآلية ا استهلاكيتسبب فيسللعمل معاً  بالشيء المألوف

 : الهيكل المؤسساتي لتبادل المعلومات٣,٢
 :يتطلب هذا الأمر

 .مركزية في التراث الثقافيالمعلومات التب  مكاطوير  ت-

 .تأسيس شبكة إقليمية لخبراء و مؤسسات اختصاصية -

لغة العربية من خـلال وضـع        إلى ال  ترجمة التقارير الأثرية لبعثات التنقيب الأجنبية      -

 .ميزانية خاصة لهذا الأمر من قبل المديرية العامة للآثار و المتاحف

 

 مجد قره: ترجمة 

Talal
Amrit Volunteers



 

 

 
FOCUS GROUP CULTURAL HERITAGE 

Damascus, Syrian Arab Republic 
5 April 2006 

 
Final Report 

 
The Focus Group Syria was organized by the Regional Management Support Unit (RMSU) of 
the Euromed Heritage Programme in the EC Delegation premises on the 5 April 2006. 31 
participants belonging to governmental organizations (GOs), non governmental organizations 
(NGOs), universities and civil society organizations met together and discussed country needs 
in the cultural heritage sector. In order to discuss more in detail some of the issues raised at 
the Focus Group, a bilateral meeting with the Directorate General of Antiquities and Museums 
(DGAM) of the Ministry of Culture (MoC) and the RMSU was held on the following day. 
 
The debate was structured in three levels: human resources, legislative and institutional 
framework. The exercise was fruitful and enriching for all participants, many of them meeting 
for the first time and having the occasion to exchange views on such an important issue. The 
Head of the EC Delegation in Damascus, Ambassador Frank Hesske opened the working 
session.  
 
Programmatic documents drafted by the local DGAM were studied beforehand by the RMSU 
in order to understand the sector needs in the country. It is worth mentioning that Syria, 
according to the 2005 2006 National Indicative Programme is the only Mediterranean Partner 
Country (MPC) with a bilateral allocation in the area of cultural heritage of €10M. 

 
 
 
1. HUMAN RESOURCES 
 
The training should have a practical and hands-on approach against only theoretical seminars 
aimed at studies and not towards implementation. In this respect, training is important but 
cannot absorb the majority of EU Aid in this sector. This statement is even more important 
when it is taken into consideration that the first EC funded training programme1 was concluded 
in 2004 (€2M). 
The importance of implementing pilot projects (sites, urban areas, intangible heritage) against 
mere studies has been underlined. 

 
 
1.1 Training 
 
There is a need for the development of a “Master Plan for human resources” needs analysis. 
This comprehensive document is important as international donors and agencies have already 
implemented many training courses in the country for a long time. 
 
To date, 50 DGAM officials have been trained since the year 2000 at different levels through 
UNESCO, ICCROM, Ecole de Chaillot and the EC (CHTP) in the following sectors: site 
conservation and management, museum management. The estimated number of future  
 

                                                           
1 Cultural Heritage Training Programme (CHTP) 



 

 

 
people to be trained and to be included in a process of continuous training in the next 5 years 
is 500.  However, this estimate is restricted to DGAM needs and has to take into account also 
GOs staff needs dealing with cultural heritage in other Ministries (e.g. Tourism, Local 
Authorities) and  the due to-be developed private sector. 

 
Training target composition foresees: public staff (DGAM, Ministry of Tourism - MoT, Local 
Authorities) as well as private sector participants. The reinforcement of the private sector is 
necessary since performances of local sub-contractors are weak and below international 
standards: DGAM underlined the difficulty in selecting qualified implementing sub-contractors 
in the area of restoration and conservation.   
 
Syrian training offer is weak at the university as well at vocational levels and could be 
reinforced through the creation of a national research training centre or curricula development 
in the existing 4 universities (Damascus, Aleppo, Latakia, Homs). A recommendation in this 
sense should be addressed to the Syrian government (e.g. Ministry of Higher Education). 
For the reason mentioned above, the DGAM had to rely so far on training offered by 
international organizations. 
 
In addition to that, other faculties (e.g. Law Schools) should take into account the importance 
of introducing cultural heritage among the academic subjects. 
 
The implementation of training sessions in Syria appears to be more effective against training 
located in Europe, unless it is necessary to take advantage of technological equipment not 
available at local level. In both cases, training should not be limited to the staff in the central 
administrations in Damascus but it should rather be available to all concerned professionals all 
over the country. 
 
An increase in offered training has to be accompanied by an increase in the demand, 
combining together public and private sectors (See also Legislative Framework, Chapter 2). 
Since government salaries are so low and are not likely to increase in the near future, non- 
financial incentives (growth in responsibilities, flexible timing, etc.) are necessary to maintain 
trained people in their positions. Therefore, these incentives are needed or else an 
outsourcing to the private sector should be encouraged.  

 
The benefits of “indirect” training through the involvement of Syrian professionals in the 
activities of foreign archaeological missions or in EC regional projects such as Euromed 
Heritage has been pointed out. The potential of creating networks of experts both at the 
national and international levels has also been raised on a recurrent basis. 
 
 

1.1.1 University level 
 
Target groups: 
 
- Middle and high level GOs staff in different sectors (DGAM, Tourism, etc), such as 

museum conservators, site managers, architects, engineers, etc. 
- Managers of private companies dealing with the implementation of conservation and 

restoration related activities. 
 



 

 

 
- Young and mid-career professionals (architects, engineers, archaeologists,  lawyers, 

tourism consultants, etc.). 
 

 
Training subjects: 
- Site management of archaeological sites (jointly with MoC and MoT) 
- Site / monument conservation (including surroundings and tourist facilities) 
- Architectural / historical analysis of monuments 
- Conservation technology 
- Documentation of archaeological sites 
- Museum management / preventive conservation 
- Structural consolidation of buildings 
- Regional planning (zoning) taking into account all the local resources (cultural heritage, 

agriculture, tourism, industry, etc.) 
- Cultural tourism (taking into account the existing experience of other EC projects in the 

area) 
- Tourism planning (development of information centres, cultural itineraries, etc.) 
 

 
Training courses should be complemented by the creation of or the enhancement of the work 
of equipped conservation laboratories.  So far, existing laboratories are undersized and ill-
equipped both at the university and at the DGAM levels. 
 

Tempus and Erasmus Mundus EC-funded programmes should be reinforced in terms of 
participation from the Syrian side. 

 
 

1.1.2 Vocational training 
 

Target groups: 
- GOs employees in different sectors, such as guides, museum personnel, wards, etc. 
- Craftsmen / technicians (fine art restorers, artisans, stone cutters, carpenters, etc.) 
- Tourist guides. 
 
Training subjects: 
- Event management in archaeological sites and museums communication and presentation 
- Exhibitions 
- Lighting of heritage sites 
- Professional upgrading for tourist guides (in several languages) 
- New and upgraded handicraft production 
- Fine arts restoration and traditional heritage handicrafts linked to architectural conservation 

(fresco / mural painting, ceramic, mosaic, stone, mud bricks, etc.) 
 
 

1.2 Awareness of local communities and local authorities 
 

The importance of informing and engaging local communities in the development of a site and 
in sharing economic and financial benefits has been highlighted at different stages. 



 

 

 
As a matter of fact, local communities do not welcome cultural heritage events nor are aware of 
the possible benefits deriving from investments taking place in areas where they are to be 
found. Therefore they need to be consulted in advance and to be adequately involved in the  
 
site planning and management process. Awareness should be increased concerning needs, 
projects and sustainability. 
 
Local authorities and local communities should be made aware of the importance of a sound 
and compatible development of the areas surrounding cultural heritage sites so as to prevent 
further mistakes (i.e. the need to define and develop a “common language”). 
 
In operational terms, the following steps have been raised as important: primary school 
curricula should consider cultural heritage awareness; involvement of local communities at the 
earliest stage of project design has to be encouraged; local communities have to be involved 
in project management and should share economic and financial benefits. 
 
It is not rare that local authorities do not yet share the “culture” and the economic benefits of 
cultural heritage initiatives. Sometimes, the interests of real estate developers (the 5 stars 
hotel in front of the roman theatre) are stronger than the importance to safeguard cultural 
heritage and to combine development with cultural heritage. 
 
 

1.3 Awareness of decision makers / senior officials 
 

Government officials should be made more aware of the importance of cultural heritage for the 
country and of the need of developing the areas around historical sites in a sustainable 
manner. 
 
Sharing experience at the senior level (directors and directors generals of antiquities and from 
other concerned ministries, e.g. tourism, infrastructures) is needed at a regional scale (e.g. in 
the field of the legally binding geographical identification of archaeological sites by means of 
GIS2 technology, successfully implemented  in Egypt; good practices of Public Private 
Partnership in Morocco; coordination role of the Direction of Antiquities with other authorities 
on planning for historical zones). As a matter of fact, insisting on technical issues 
(conservation, restoration, etc.) without unblocking the senior level will not produce the 
expected benefits. 

 
 
 

2. LEGISLATIVE FRAMEWORK 
 

The approach of the existing Syrian law for the protection of cultural heritage is more inspired 
by a constraining approach rather than by that of giving directives with a development oriented 
philosophy. The existing legislation should rather identify a balance between preservation and 
local development. In many cases, it seems that Development and Cultural Heritage policies 
are confrontational and can not co-exist. 
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The existing antiquities law is generic and lacks the regulations for implementation. This 
implies also a need for the supervision in the correct application of the law. The possibility of 
outsourcing the implementation (not the control) of some DGAM responsibilities to the private 
sectors and NGOs was mentioned during the debate even if, to date, concrete prospects are 
still premature. 
 
 

2.1 Human resources valorisation 
 
Present level of remuneration and salaries in the cultural heritage public sector is low and it is 
not likely to increase in the near future. Therefore, the development of an outsourcing 
mechanism to the private sector could offer new perspectives in terms of creating new jobs and 
working opportunities. In this framework, new law projects need to be drafted. 

 
 
2.2 Legal framework for increasing cultural heritage awareness 

 
The current antiquities law needs to be upgraded and disseminated to the involved 
stakeholders so as to increase awareness. Many FG participants expressed a lack of 
knowledge on the regulation for implementation of some laws. Therefore a more transparent 
access to information has been mentioned several times. So far, proposals from the private 
sector for Public / Private use of cultural heritage are at an embryonic stage.  

 
 
2.3 Legal framework for a better management of cultural heritage 

 
The need for a legally binding geographical identification of heritage sites in the country has 
been highlighted. Land property rights. Survey. 
 

Current legislation is silent on public-private partnership (PPP). A draft bill of law is currently 
under consideration for heritage sites. According to this document, for example, the foreseen 
revenues produced by the private use of a museum for an exhibition, will be shared as follows: 
50% DGAM, 25% site, 25% promoter. 
 

There are no fiscal incentives for the owner in restoration activities. There is still some 
confusion in the law among the concepts of restoration, renovation and rehabilitation. 
 

In order to overcome the contradiction of the DGAM laws and those of the tourism sector (e.g. 
in the case of expropriation), coordination appears necessary to improve the legislative 
framework. 
 

The buffer zone around cultural heritage sites should be enlarged and a sustainable 
development of the areas surrounding them should be encouraged. 

 
 
 
 
 



 

 

 
3. INSTITUTIONAL FRAMEWORK 

 
 

The DGAM should play a pivotal role in the coordination and planning of activities with respect 
to other governmental institutions. So far, the DGAM does not have for example a clear power 
on the coordination of local authorities and local authorities (governatorates) have the last say 
on land planning issues. This implies that they do not always show the necessary cultural 
heritage awareness. As already mentioned in the human resources section, this implies a  

 

process of growing awareness for local governances which could effectively empower the 
action of the DGAM at local levels. 

 
Universities and training centres in the different themes of cultural heritage have to be 
reinforced by offering local courses and by facilitating an acknowledgement of titles earned.  

 
 

3.1 Institutional framework for a better coordination between ministries and local 
authorities 

 
A coordination mechanism among the different stakeholders involved in CH management is 
needed. Notably among MoC, MoT, Ministry of Local Government, Ministry of Higher 
Education, - local authorities and local communities -  as well as between the Ministry of culture 
and the universities. This coordination is even more necessary when local cultural development 
plans are being designed. In this respect, previous experiences in other domains has shown 
that the involvement of different GOs not yet accustomed to working together is a time-
consuming and demanding mechanism.  

 
 

3.2 Institutional framework for sharing information 
 

      Improvement of central information offices in cultural heritage. 
 

 Establishing, formally, a regional network of specialized experts and institutions. 
 
Providing translations into Arabic of the archaeological reports drafted by the foreign 
excavation missions by means of a specific ad hoc budget through the DGAM. 
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